
عليرضا زاكاني، ش�هردار تهران مي گويد در سفر 
به چين موف�ق به انعق�اد قراردادهاي�ي به ارزش 
4 ميليارد دلار شده اس�ت؛ توافقات�ي براي خريد 
انواع زيرساخت هاي شهري ويژه تهران؛ از صدها 
واگن مترو گرفته تا دستگاه هاي زباله سوز؛ يعني 
حدود 200 هزار ميلي�ارد تومان! اع�داد و ارقامي 
كه در مقايسه با بودجه س�الانه پايتخت و شرايط 
تحري�م كمي عجي�ب به نظ�ر مي رس�د. جزئيات 
اي�ن 4 ميلي�ارد دلار پروژه ام�ا دقيقاً چيس�ت؟ 
ش�هرداري تهران روي كدام راه�كار براي تأمين 
اعتبار و البت�ه دور زدن محدوديت هاي ظالمانه بر 
سيستم پولي و بانكي كش�ور حساب كرده است؟ 
»جوان« در اين رابطه گزارش�ي تهيه كرده است. 

موضوع از سال 95 مطرح بود؛ وقتي با تصويب مجلس، 
وزارت كش��ور براي تأمين 2هزار دستگاه واگن ويژه 
كلانشهرها در قانون برنامه ششم مكلف شد. هزارو50 
دستگاه، سهم تهران بود. همان زمان رايزني ها براي 
انعقاد ق��رارداد و تأمين مالي با چي��ن صورت گرفت. 
واگن سازان چيني كه حالا در تيراژ بالا زيرساخت هاي 
حمل ونقل بس��ياري از ش��هرهاي اروپايي و امريكا را 
فراهم مي كردند، براي مشاركت در اين پروژه داوطلب 

شدند. 
791 دستگاه واگن به ارزش تقريبي يک ميليارد دلار 
قرارداد  عم��لًا به دليل ع��دم تأمين مال��ي به جايي 
نرس��يد؛ ش��ركت س��ازنده چيني براي ش��روع كار 
15درص��د پيش پرداخ��ت مطالبه مي ك��رد. رقمي 
كه عملًا بي��ش از 100 ميليون دلار ب��راي ايران آب 
مي خورد. البته كه جور كردن چنين اعداد و ارقامي 
آن هم در شرايط تحريم اصلًا ساده نيست؛ عملًا كار 
در دولت دوازدهم معطل ماند. LC  بازشده به  دليل 

عدم استفاده در حال انقضا بود. 
با روي كار آمدن مديريت جديد شهري اما احياي اين 
قرارداد در دستور كار قرار گرفت. رايزني هاي فراواني 
انجام پذيرفت؛ سازمان برنامه وبودجه قول مساعدت 
داد. در سفر سال گذش��ته معاون نخست وزير چين 
به تهران، موضوع مطرح ش��د. آن طور كه منابع آگاه 
مي گويند، تنها دس��تاورد اقتصادي آن سفر، احياي 
دوباره خط اعتباري خريد 630 دس��تگاه واگن براي 

متروي تهران بود. 
براي تأمين اعتبار نيز عملًا موض��وع تهاتر با نفت در 
دستور كار قرار گرفت. در نهايت با انتقال محموله هاي 
نفتي، قرارداد عملياتي شد. ضمن آنكه در سفر اخير 
شهردار پايتخت به چين موضوع افزايش 25درصدي 
قرارداد مطرح شد و مورد توافق طرفين قرار گرفت. به 
اين ترتيب تهران نه 630 دستگاه، بلكه صاحب 791 
واگن جديد مي شود. البته ش��نيده هاي خبرنگار ما 
حاكي از آن است كه تأمين اعتبار لازم براي 25درصد 
قرارداد، هن��وز كاملًا صورت نپذيرفته اس��ت. تأمين 
اعتبار ق��رارداد 791 واگن به اي��ن ترتيب با حمايت 
دولت از محل خط اعتب��اري چند ده ميليارد دلاري 

ميان دولتين و از محل تهاتر با نفت عملياتي شد. 
 احداث خط 11 متروي تهران به ارزش تقريبي 

يک ميليارد دلار
با احداث خ��ط 11، مناط��ق جنوب��ي پايتخت هم 
صاحب مترو خواهند ش��د. خطي ك��ه از منطقه 22 

آغاز می ش��ود و با عبور از مناطق 16، 17، 18، 19 و 
21 به منطقه 20 مي رس��د. 32 كيلومتر خط با 21 
ايس��تگاه و هفت ايس��تگاه تبادلي ب��ا ديگر خطوط. 
البته كه هزينه هاي احداث هر كيلومتر مسير تونلي 
سرسام آور اس��ت؛ همين حالا حدود 3هزار ميليارد 
تومان براي هر كيلومتر برآورد مي شود. بماند كه در 
سال هاي آينده با توجه به اقتصاد متورم ايران بسيار 

بيشتر خواهد شد. 
حتي فكر كردن به اين اعداد و ارقام نيز نش��دني به 
نظر مي رسد. شهردار تهران اما مي گويد در سفر به 
چين با يک ش��ركت چيني و همراهي يک شركت 
خصوصي ايراني به مدل تازه اي براي تأمين مالي اين 
پروژه دست يافته است. مدلي كه نياز به هزينه كرد 
»نقد« از جانب شهرداري تهران نيست. آن طور كه 
زاكاني مي گويد شركت سازنده چيني با يک شركت 
خصوصي مهندس��ي ايراني در كش��ور ارمنس��تان 
همكار اس��ت.  تفاهم صورت پذيرفت��ه براي احداث 
خط 11 متروي تهران نيز س��ه جانبه اس��ت؛ يعني 
ش��هرداري تهران، شركت چيني و ش��ركت ايراني. 
البته كه حس��اب وكتاب ها با ش��ركت ايراني انجام 
خواهد ش��د و ش��هرداري تهران ب��ه ازاي هر ميزان 
عملكرد، به ص��ورت غيرنقد )عمدتاً ام��لاك( با آنها 
تسويه خواهد كرد؛ يعني در تهران به شريک ايراني 
مِلک تحوي��ل مي دهد و كاري ب��ه هزينه كرد آن يا 

انتقال پول به چين نخواهد داشت. 
زمان بندي ق��رارداد هم در نوع خود ابتكاري اس��ت؛ 
آن ط��ور كه محس��ن هرم��زي، مع��اون حمل ونقل 
شهردار تهران گفته، اين قرارداد هيچ پيش پرداختي 
نخواهد داش��ت. ط��رف چيني موظف اس��ت بدون 

دريافت كمترين هزينه براي تجهيز كارگاه و انتقال 
ماش��ين آلات لازم به ايران اقدام كند. همين، معادل 
5درصد پيشرفت  پروژه است. برآوردها حاكي است 
اين 5درص��د، معادل 6 ه��زار ميليارد توم��ان براي 

شهرداري تهران فاكتور خواهد شد. 
هرمزي اما مي گويد اين 6 همت را به  صورت غيرنقد 
و با ش��ريک ايراني طرف چيني تسويه خواهيم كرد. 
آن هم بعد از كار؛ يعني مجموعه چيني همواره 6 هزار 
ميليارد تومان تا انتهاي پروژه از ما طلبكار است. براي 
همين اميدها به اجراي خط 11 بسيار بالاست. تصور 
مي شود اين قرارداد تا پيش از انتهاي امسال عملياتي 
ش��ده و موضوع تجهيز كارگاه و انتقال ماشين آلات 

اجرايي شود. 

 قرارداد برقي سازي ناوگان عمومي به ارزش 
تقريبي يک ميليارد دلار

براي درمان آلودگي مفرط هوا چاره اي جز برقي سازي 
ناوگان عمومي پايتخت نيس��ت. شهردار تهران براي 
همين در سفر به چين، براي اين موضوع نيز مذاكره 
كرد. آن طور كه عليرضا زاكان��ي مي گويد در تفاهم با 
طرف هاي چيني، براي خريد هزار دس��تگاه اتوبوس 
12متري، هزار دستگاه اتوبوس 18 متري، 10هزار ون 
برقي، 10هزار تاكسي برقي و 100هزار موتورسيكلت 

برقي به تفاهم رسيده است. 
براي اينكه ابعاد اين قرارداد دست تان بيايد، بايد بدانيد 
در تهران همين حالا تنها حدود 2هزار دستگاه اتوبوس 
فرسوده ديزلي مش��غول كار هس��تند. تصور كنيد با 

اجراي همين قرارداد، ظرفيت جابه جايي مسافران آن 
 هم با سوخت پاك، دو برابر خواهد شد! البته كه خريد 
اين ناوگان هم براي شهرداري حدود يک ميليارد دلار 
هزينه خواهد داشت. آن طور كه فروزنده معاون مالي 
ش��هردار مي گويد، اين قرارداد هم به  صورت »خريد 

اقساطي« است. 
طرف چيني پذيرفته كه ابتدا ناوگان را تحويل دهد، 
سپس شهرداري تهران با اقساط يک تا سه ساله، آن  
را بازگرداند. توجه كنيد كه بخش عمده اين هزينه نيز 
)به ويژه در حوزه موتورهاي برقي، تاكسي و ون( طبعاً 
توس��ط بخش خصوصي پرداخت خواهد ش��د. البته 
به  صورت اقس��اط  و صد البته عملياتي شدن اين تكه 
از قرارداد )غير از اتوبوس ها كه در اختيار ش��هرداري 
است( كاملًا وابس��ته به رفتار مردم و استقبال آنها از 
اين طرح اس��ت. در نهايت براي برقي س��ازي ناوگان 
عمومي هم ش��هرداري به  صورت نقدي هزينه اي را 

نخواهد پرداخت. 
 خريد زباله س�وزهاي مدرن از چين به ارزش 

تقريباً 700 ميليون دلار
سال هاست زباله ها در جنوب تهران درحال دفن شدن 
اس��ت. روزي هزاران تن پس��ماند براي پ��ردازش و 
دفن، به »آرادك��وه« منتقل مي ش��ود؛ موضوعي كه 
تبعات هولناكي را براي محيط زيست آن خطه فراهم 
آورده است. براي همين در سفر زاكاني به چين براي 
خريد و انتقال تكنولوژي زباله سوزهاي مدرن به ايران 
رايزني و تفاهم شد. دستگاه هايي كه در تيراژ بسيار بالا 
مي توانند خشک و  تر زباله را سوزانده و از آن »برق« 

توليد كنند!
يعني نه تنها نيازي به دفن آنه��ا در محيط آرادكوه و 
آسيب هاي وحشتناك آن روي محيط زيست نيست، 
بلكه مي تواند حتي به تأمين انرژي موردنياز پايتخت 
نيز كمک كند ، اما خريداري اين دستگاه ها آن طور كه 
منابع آگاه گفته اند حدود 700 ميليون دلار خرج روي 
دست خزانه شهرداري تهران خواهد گذاشت. عليرضا 
زاكاني اما مي گويد طرف چيني براي »سرمايه گذاري« 

در ايران ابراز علاقه مندي كرده است!
يعني در اين پروژه هم نياز به هزينه كرد نقدي شهرداري 
تهران نيس��ت؛ س��رمايه گذار چيني علاوه بر انتقال 
تكنولوژي، سرمايه هم مي آورد! بازگردان اين سرمايه 
نيز از محل فروش برق توليدي به دولت تأمين خواهد 
شد. وزارت نيرو هر كيلووات ساعت برق توليدي از منابع 
تجديدپذير را از بخش خصوصي تا دهها برابر گران تر 
از تعرفه هاي مصرف بخش خانگي خريداري مي كند. 
موضوعي كه طبعاً باهدف گسترش سرمايه گذاري در 

حوزه توليد برق پاك انجام شده است. 
چه برقي پاك ت��ر از نيروگاه هاي زباله س��وز؟ كه هم 
معضلات زيس��ت محيطي آرادك��وه را مرتفع خواهد 
كرد، هم با راندمان بالا مي تواند كس��ر قابل توجهي از 

الكتريسيته پايتخت را تأمين كند. 
مدل هاي جديد ارائه شده از سوي شهرداري تهران 
براي تأمين مالي س��وغاتي هاي چين��ي، اميدها را 
براي عملياتي ش��دن آنه��ا افزايش داده اس��ت. اين 
انتظار مي رود با  اجرايي شدن اين قراردادها و جفت  
و  جور ش��دن منابع مالي مورد نيازش��ان، موجبات 
رفاه و آسايش بيش��تر ميليون ها شهروندان تهراني 

فراهم شود. 

معاون بين الملل سازمان محيط زيست در گفت وگو با »جوان«: 

امريكادرموضوعمقابلهباتغييراتاقليميسياسيعملميكند

گره مالي سوغاتي هاي چيني براي پايتخت باز شد
»جوان« درباره تأمين مالي 4 ميليارد دلاري خريد تجهيزات شهري از چين گزارش تهيه كرده است

دانشمندان مي گويند 

سجاد آذری
در حالي كه قبل از سال   گفت وگو

2000، ميانگي�ن دماي 
كره زمين 1/5درجه سانتيگراد بالاتر از سطح قبل 
از صنعتي شدن نبود، فقط در سال 202۳ اين ركورد 
طي ۳۸ روز شكسته شده اس�ت. بر اساس گزارش 
جديد، ژوئيه امسال شايد گرم ترين ماه طي 100هزار 
سال گذش�ته بوده اس�ت. اين افزايش دما طي اين 
سال ها بي سابقه و ناشي از فعاليت هاي انساني است. 
مدتي اس�ت براي مديريت وضعيت اقليمي جهان 
اجلاس هاي سالانه تحت عنوان تغيير اقليم يا كاپ 
برگزار مي شود كه قرار است بيست وهشتمين دوره 
آن در امارات برگزار شود. در گفت وگوي »جوان« با 
سيدحسين موس�وي فر، معاون بين الملل سازمان 
محيط زيست كم وكيف حضور ايران در اين اجلاس 

مورد بررسي قرار گرفته است. 

حضور ايران در اجلاس اخير محيط زيستي 
كه قرار اس�ت در ام�ارات برگزار ش�ود، 

چگونه خواهد بود؟
اجلاس تغييرات اقليمي كاپ 28 ان شاءالله از 9 

آذر شروع می شود و در سطوح سران و مقامات 
عالي رتبه كشورها و همچنين كارشناسان 
ادام��ه پي��دا خواه��د ك��رد. اي��ن اجلاس 
جلسه هاي مختلفي در مورد مسائل مربوط 
به تغييرات اقليمي خواهد داشت. جمهوري 
اسلامي ايران هم در س��طوح كارشناسي 

متشكل از دستگاه هاي مختلف 
متولي درگير در مس��ائل 
آب وهواي��ي و تغيي��رات 
اقليمي به رهبري سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت 
در بخش ه��اي مختل��ف 

ش��ركت خواهد كرد و در بخ��ش عالي رتبه هم آقاي 
س��لاجقه ان ش��اءالله حضور خواهند داش��ت كه هم 
مذاكره مي كنند و هم مواضع جمهوري اسلامي ايران 

را بيان خواهند كرد. 
آقاي رئيسي هم در اجلاس سران شركت 

خواهند كرد؟
هنوز چيزي به ما از طرف رياست جمهوري ابلاغ نشده 

كه ايشان تشريف مي آورند يا نه. 
اين اجلاس هر چند س�ال يكب�ار برگزار 

مي شود؟
هر سال برگزار مي شود. پارسال در مصر بود و امسال 

هم در امارات برگزار خواهد شد. 
موضوع اصلي اجلاس امسال چيست؟

بحث هاي تغييرات اقليمي كه از سال قبل بوده امسال 
نيز پيگيري مي ش��ود. بحث مكانيزم مالي داريم كه 
درباره ترتيباتي است كه قرار اس��ت كشورها درباره 
بحث هاي مالي تغييرات اقليم با هم توافق كنند و البته 
هنوز به نتيجه نرسيده است. همچنين صندوق ضرر 
و زيان هم وجود دارد كه در اين صندوق كش��ورهاي 
توسعه يافته مبلغ بس��يار بالايي را تعهد كرده اند كه 
در اختيار كش��ورهاي كمتر توسعه يافته اي 
قرار دهن��د كه مي خواهن��د پروژه هاي 
تغيير اقليم داشته باش��ند و نمي توانند 
خودش��ان از اين پروژه ها حمايت مالي 
كنند تا بدين وسيله از آنها حمايت شود. 
بحث هاي س��ازگاري و مسئله كاهش كه 
دو هدف اصلي مذاكرات تغيير اقليمي 
اس��ت نيز مورد توجه است 
كه در آن كشورها نسبت 
به مسائل مرتبط با تغيير 
اقليم اقدامات سازگار يا 
اقدامات كاهشي انجام 
دهند، البته هيچ كدام 

از آنه��ا به مرحله نهايي نرسيده اس��ت، چون اساس��اً 
تعهدات كشورهاي مختلف خصوصاً امريكا كه تعهدات 
اصلي را دارد، اساساً كاري انجام نداده اند و دنيا هنوز 
به جاي مطلوبي در خصوص آن نرسيده است. حالا هم 

منتظريم ببينيم كه در امارات چه خواهد شد. 
توافقاتي كه در اجلاس تهران انجام شد، 
چق�در در اج�لاس اخير م�ورد پيگيري 

خواهد بود؟
ما در تلاش هس��تيم و بايد ببينيم ك��ه چقدر ممكن 
خواهد بود كه در حاشيه كنفرانس كاپ 28 رويدادي 
داشته باشيم و در آن رويداد ضمن دعوت از دولت ها 
مدعو نتايج اجلاس تهران را ان شاءالله پيگيري كنيم 
البته فعلًا اتفاقي نيفتاده و در حال رايزني مقدمات آن 
هس��تيم. همچنين در مذاكراتي كه آقاي سلاجقه، 
بنده و ديگر عزيزاني كه در بدنه كارشناسي قرار دارند، 
انجام مي دهند مطالبات ايران در مورد مسائل تحريمي 
و همچنين اقدامات قهري يكجانبه خصوصاً امريكا را 

مطرح كنيم تا ببينيم چه بايد در خصوص آن كرد. 
در ش�رايطي ك�ه ف�رض نمي ش�ود در 
سازوكارهاي بين المللي كه ذيل سازمان 
ملل تعريف مي شود، اقدامات جدي انجام 
شود، چقدر اميدوار هس�تيد حداقل در 
خصوص مسئله ريزگردها اقدامات جدي 

را در اجلاس اخير شاهد باشيم؟
اولاً بايد توجه داش��ت ك��ه اين كاپ خيل��ي فراتر از 
مس��ئله ريزگردهاس��ت، ولي در كل امري��كا يكي از 
كشورهايي است كه متأسفانه هنوز در موضوع تغيير 
اقليم نتوانسته مثبت عمل كند و اقدام فعالانه و مثبتي 
نداشته اس��ت؛ يک دوره هم ك��ه در دوره ترامپ كلًا 
نفي كردند، الان هم كه علي الظاهر بازگشته اند، ولي 
همچنان پيگير همان ملاحظات و مس��ائلي هستند 
كه بيشتر ناشي از سياس��ت هاي خودشان است. در 
هر صورت ما فكر مي كنيم كه اگر كل دنيا و خصوصاً 
امريكا جديت داشته باش��ند و اهميت تغيير اقليم را 

درك كنند و از سياست زدگي در اين داستان مربوط 
به تغيير اقليم پرهيز كنند، يعني حداقل اين موضوع 
را فني و نه سياسي ببينند مي توانيم توفيقاتي داشته 

باشيم؛ بايد ببينيم كه چطور عمل مي كنند. 
ما ب�ا امارات ك�ه ميزبان اين دوره اس�ت 
چق�در در موض�وع تغيي�رات اقليم�ي 

هماهنگي داريم؟
ما با امارات تفاهم هاي مش��ترك داري��م و روابط مان 
به لحاظ محيط زيس��تي روابط خوبي اس��ت، منتها 
طبيعي است كه اين اجلاس يک اجلاس چندجانبه 
و نه دوجانبه اس��ت. با تم��ام اينها تا به ح��ال امارات 
همكاري خوبي داشته است و مانعي در راه همكاري ها 

نمي بينيم. 
در موضوع ريزگرده�ا  گفت وگو هايي كه 
پيش از اين با تركيه مخصوصاً در موضوع 
سدسازي شروع شده بود به كجا رسيده 

است؟
بخشي از اين مسائل مربوط به موضوعات فني است كه 
پيگير آن هستيم. بخش مهمي از بحث هاي سدسازي 
به وزارت نيرو مربوط اس��ت كه دوستان در آنجا دارند 
پيگيري هاي خاص خود را انجام مي دهند، ولي از نظر 
آثار زيست محيطي مذاكراتي داشته ايم، حساسيت هايي 
داريم و همچنان هم در سطوح بالا پيگيري مي كنيم. 
در عين حال بحث هاي مستقيم در اين زمينه در حيطه 
صلاحيتي وزارت امورخارجه و نيرو است. چون بحث 
مسائل آبي و رودخانه هاي مرزي در اين خصوص مطرح 
است كه در حوزه مأموريتي اين وزارتخانه وارد مي شود، 
ولي ما هم به لحاظ آثار زيست محيطي منفعل نبوده ايم. 
هم مطالبه كرده ايم، هم در دستور كار داريم و هم در 
اجلاس اخير تهران ب��ا آنها مذاك��ره و دعوت كرديم. 
ان شاءالله تلاش هم مي شود يكسري مذاكرات دوجانبه 
خيلي خوبي با همكاري آقاي سلاجقه داشته باشيم كه 

بايد بينيم چه مي شود. 

  گزارش  

حسین سروقامت

قطب الدين شيرازي سؤال كرد كه راه شما چيست؟ مولانا فرمود 
كه راه ما مردن و نقد خود را به آسمان بردن. . . تا نميري، نرسي!
 قطب الدين گفت آه، دريغا! چه كنم؟ فرمود همين كه چه كنم؟ 
گفتم چه كنم گفت همين ك�ه چه كنم / گفتم ب�ه از اين چاره 

ببين كه چه كنم 
رو كرده به م�ن گفت كه  اي طالب دين / پيوس�ته برين باش بر 

اينكه چه كنم
 دوست دانش پژوهي فارغ از اين گفت وگو، در مجلس نكوداشتي 
شركت كرد كه دكتر محمدعلي موحد در آن حضور داشت. گفت 

استاد در آن مجلس دو توصيه كرد. نخست آنكه: 
آسمان شو ابر شو باران ببار / ناودان بارش كند نبود به كار

 وقتي غن�ي و پرماي�ه باش�يد، بارش هايتان ب�ه كار مي آيد. . . 
بارش هاي آسماني، نه ناوداني! 

توصيه دوم همان فرمايش مولانا: پيوس�ته با خود بگو من چه 
كنم؟ از من چه كاري ساخته است؟
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حجاب استايل ها بر خلاف خواست اکثريت
در شرايط كنوني جامعه، مسئله حجاب استايل ها به يكي از موارد مورد 
توجه فعالان فرهنگي تبديل شده است كه حائز اهميت است، اما چه چيز 
باعث استقبال مردم از اين گروه مي شود؟ مسئله حجاب استايل ها بايد ما 
را به چه چيزي برساند؟ ممكن است كه اين مسئله، نكات مثبتي داشته 
باشد؟ به چه كسي حجاب استايل  گفته مي شود؟ آن كسي كه حجاب را 

قبول ندارد، چرا اظهار مي كند كه با حجاب است؟
حجاب استايل ها، پوشش دارند، ولي اعتقادي به آن ندارند، مرز هاي پوشش 
را هر روز طبق ميل شخصي خودش��ان جابه جا مي كنند و تبرجي را كه 
هيچ جوره با حجاب جمع نمي شود، با پوشش خود تركيب مي كنند. آنها 
براي ديده شدن زيبايي هاي ظاهري تلاش مي كنند، در صورتي كه مقصود 
از حجاب، حريم داري است؛ حريمي كه زن را، مظهر اسم جمال خداوند 
را، به مراتب بالاتر و قدسي  برساند، از اشاعه فحشا در جامعه جلوگيري  و به 

برقراري امنيت كمک كند. 
فعاليت حجاب استايل ها به كدام يک از اين اهداف مي رسد؟ مسلم است 
كه نهايت اهداف آنها به منافع مادي خواهد رسيد، اما چرا از اين مسير؟ در 

كتاب تفسير سوره منافقون از مقام معظم رهبري مي خوانيم: 
»منافق آن كسي است كه در باطن دلش كافر است، به خدا هيچ ايماني 
ندارد، اما در ظاهر ادعاي ايمان مي كند. چرا ادعا مي كند؟ براي بهره برداري 
از اين ايمان و براي اينكه در سايه اظهار ايمان و تظاهر به ايمان بتواند به 
يک خيري، به يک نفعي، به يک سلامتي دست پيدا كند. چه زماني چنين 
حالتي پيش مي آيد كه يک نفري به خاطر اظهار ايمان به نفعي دست پيدا 

بكند؟ آن وقتي كه اظهار ايمان در جامعه خير و بركت داشته باشد.«
اگر از اين زاويه به جامعه نگاه كنيم، چه برداش��تي از حجاب اس��تايل ها 

خواهيم داشت؟
بر خلاف تمام تلاش هاي رس��انه هاي معاند براي به تصوير كشيدن زنان 
ايراني كه خواهان بي حجابي هستند، مي بينيم كه حجاب استايل ها، براي 
كسب منفعت، فعاليتشان را در سايه  حجاب ادامه مي دهند تا مخاطب را 

همراه خود كنند. 
اگر جامعه خواهان حجاب نبود، چرا فردي كه اعتقادي به حجاب ندارد و 
برايش لباس كوتاه و روسري نازك تفاوتي با پوشش كامل ندارد، در ابتدا 
به اين شكل و با حجاب ظاهر مي ش��ود؟ اگر نتيجه  حجاب داشتن، عدم 
مقبوليت در جامعه بود  ) آنطور كه رسانه هاي دشمن به آن مي پردازند( چرا 

فردي براي ديده شدن و مقبوليت بايد حجاب داشته باشد؟
آنچه در اين مدت ناديده گرفته شده اس��ت، حجاب خواهي جامعه است؛ 
نقطه مهمي كه دش��من روي آن تمركز دارد تا وارونه نشانش دهد و ما از 
آن غافل يا حتي بدتر از آن، با دشمن هم عقيده ايم. ريشه  حجاب خواهي 
انسان ها، فراتر از حكومت هاست و به فطرت برمي گردد و اين نقطه مشترك 

مي تواند شروعي براي حجاب گستري در جوامع انساني باشد. 
دشمنان انسانيت با تمركز بر اجباري كردن بي حجابي به واسطه تغيير ذائقه 
و فرهنگ، فشارهاي رواني، تمسخر حجاب و پوشش، مدهاي خودساخته   
توانسته اند تا حدودي در ناديده گرفتن فطرت مؤثر باشند، اما آنچه از جامعه 

امروز ايران برداشت مي شود، حجاب خواهي اكثريت افراد است. 

محدثه امامي نیا / پژوهشگر حوزه حجاب

وزير آموزش  و  پرورش:

مدارس به دليل آلودگی هوا 
تعطيل نمی شوند

وزير آم�وزش و پ�رورش با بي�ان اينكه ب�ه هيچ عن�وان در هيچ 
ش�رايطی رأی ب�ه غير حض�وری ش�دن م�دارس نمی دهي�م، 
گفت: بخش�نامه ای در اي�ن هفته ابلاغ می ش�ود تا اگ�ر به دليل 
آلودگی ه�وا مدارس غير حضوری ش�د، كلاس ها تعطيل نش�ود. 
رضامراد صحرايی، وزير آموزش و پرورش درباره تعطيلی مدارس برخی 
مدارس به دليل آلودگی هوا  اظهار كرد: بخشنامه ای در اين هفته ابلاغ 
می ش��ود تا به هيچ عنوان در زمانی كه به دلي��ل آلودگی هوا مدارس 

غير حضوری شد، كلاس ها تعطيل نشوند. 
وی با بيان اينكه اگر چه موضوع صنعت و توليد بسيار مهم است، ولی 
در بلند مدت، تربيت دانش آموزان و آموزش مهم تر است، افزود: تعطيل 
كردن يا غير فعال كردن مدرسه بايد اولويت آخر باشد؛ نه اينكه اولويت 
اول باشد.  صحرايی با تأكيد بر اينكه به هيچ عنوان در هيچ شرايطی رأی 
به غير حضوری شدن مدارس نمی دهيم، اضافه كرد: خواهشم از كميته 

آلودگی هوا اين است كه به اين سياست راهبردی دولت  توجه كند. 
 وی با بيان اينكه جايی كه امكان و انتخاب بين مدارس و صنايع است، 
حتماً اولويت ما، فعاليت مدارس اس��ت، گفت: صنايع مدتی خاموش 
ش��ود تا آلودگی هوا برطرف ش��ود و اگر اين امكان وجود ندارد، آماده 
غيرحضوری شدن مدارس هستيم، به ش��رطی كه از قبل به ما اعلام 
ش��ود.  وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه امكان دسترسی به سامانه 
شاد برای 80 درصد دانش آموزان فراهم است، تأكيد كرد: از دو هفته 
قبل از همكارانم در استان ها خواستم تا اگر در جلسات كميته آلودگی 
هوا به رياست استانداران، تصميم به تعطيلی مدارس گرفته شد، سامانه 

»شاد« در دسترس دانش آموزان قرار گيرد. 
وی با تأكيد مجدد بر اينكه به هيچ عنوان كلاس های درس نبايد تعطيل 
شود، گفت: در ش��هرهای بزرگ كه تجربه آلودگی هوا را داريم از قبل 
تدارك لازم ديده شده است و س��امانه »شاد« در مناطقی در دسترس 
نيست كه عمدتاً روستايی است كه معمولاً دچار آلودگی هوا نمی شوند.  
صحرايی تصري��ح ك��رد: از رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت 
خواسته ايم تا الگوی روزهای آلوده در طول سال را به ما ارائه دهند تا بر 

اساس آن برنامه ريزی كنيم. 
وی در خصوص اخباری كه به صورت غير رسمی درباره تعطيلی مدارس 
تهران به دليل آلودگی هوا در فضای مجازی دست به دست می شود، 

اظهار كرد: در مورد تهران تا اين لحظه هيچ خبری نيست. 
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